
عوارض مصرف خودسرانه داروهای بدون نسخه
کارشناس گروه تجویز و مصرف منطقی و اطلاع رسانی فرآورده های سلامت 
ســازمان غذا و دارو، خطرات و تهدیدات مصرف خودسرانه داروهایی که بدون 

نسخه هم بفروش می رسند )داروهای OTC( را تشریح کرد.
راضیه کشاورز ملکی با اشاره به هزینه بالای ویزیت پزشکان، اطلاعات اشتباه 
فضای مجازی، عدم اعتماد به پزشک، ترجیح نظرات و سلایق بیمار بر پزشک 
معالج، ترجیح توصیه های غیراصولی افراد به یکدیگر به جای مسائل تجربی را 
از دلایل موثر در مصرف بالای داروهایی دانســت که بدون نسخه هم بفروش 

می رسند.
به گفته وی، این تصور که مصرف داروی بیشتر تضمین کننده، تاثیر بیشتر 
و بهبودی ســریعتر است، یک باور غلط می باشــد و هیچوقت نباید داروهای 
OTC را با مصرف طولانی تر یا با دوزهای بالاتر از چیزی که در بروشور آن قید 
شده، اســتفاده کرد. اگر پس از مصرف دارو طبق نظر پزشک بهبودی حاصل 
نشود باید دوباره به پزشک مراجعه کرد و اگر به این علائم توجه نشود و مصرف 
خودسرانه داروهای OTC ادامه پیدا کند، حتما عوارض دارویی اتفاق می افتد.
این کارشــناس گروه تجویز و مصرف منطقی و اطلاع رسانی فرآورده های 
سلامت سلامت غذا و دارو همچنین توجه به فرهنگ سازی را در جلوگیری از 
مصرف خودسرانه دارو بسیار مهم دانست و گفت: عواملی از جمله مصرف بیش 
از مقدار توصیه  شــده، طولانی تر از زمان توصیه شده و بدون توجه به هشدارها 
و موارد درج شده روی برچسب دارو، همچنین مصرف این داروها بدون تجویز 
پزشک و داروساز، مصرف خود سرانه است و باید در این باره آموزش های دقیق 

و فرهنگسازی داشته باشیم.
به گزارش ایلنا، وی تاکید کرد: مردم نباید تصور کنند که این داروها خطرات 
و عوارض کمی دارند. مهم نحوه مصرف آنهاســت که بتواند نتیجه درســت را 
برایشان به همراه داشته باشد.کشاورز ملکی خاطر نشان کرد: مهم ترین توصیه، 
مصرف دارو براساس دســتورالعمل های روی برچسب، طبق دستور پزشک یا 

مشاوره با داروسازی که در داروخانه حضور دارد، می باشد.

حفاری بیل مکانیکی شهرداری
در گورستان باستانی ری

رئیس پایگاه ملی میراث ری از حفاری بیل مکانیکی شهرداری در گورستان 
باستانی این شهرستان خبر داد و گفت: مدیر میراث که قصد داشت، جلوی این 

اقدام را بگیرد، مورد ضرب و جرح قرار گرفت.
قدیر افروند اظهار کرد: عوامل شــهرداری منطقــه ۲۰ تهران در محدوده 
گورســتان تاریخی »زیرین«، برج »اینانج« و کــوه »نقاره خانه« ری اقدام به 
حفاری کردند.وی گفت: مالک این آثار باستانی در راستای جلوگیری از حفاری 
وارد عمل شــد، اما متأسفانه عوامل شــهرداری اقدام و به ضرب و شتم مالک 
میراث فرهنگی کردند.رئیس پایگاه ملی میراث ری گفت: البته با ورود عوامل 
نیروی انتظامی تمام افراد دستگیر و به کلانتری منتقل شدند و با حضور یگان 
حفاظت میراث فرهنگی و عوامل کلانتری امین آباد حفاری متوقف شده است.

بــه گزارش مهر، وی ضمن انتقاد از حفاری انجام شــده گفت: محل مورد 
حفاری شهرداری منطقه ۲۰ عرصه ای تاریخی و گورستان زیرین باستان است 
که ثبت ملی نیز شــده و بر اســاس قانون نباید مورد حفاری قرار گیرد، اما در 
روزهای پیش که عوامل شــهرداری اقدام به نقشــه برداری در محل کردند، از 
ســوی پایگاه ملی میــراث ری در بازدید از محل، اخطــاری در خصوص عدم 
حفاری و اقدامات عمرانی در منطقه به عوامل حاضر در محل صادر شد، اما به 

آن توجهی نشد.

درخواست »افزایش اختیارات آتش نشانی 
در برابر ساختمان های نا ایمن« به مجلس می رود

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران از پیگیری برای 
تغییر قوانین بازدید ایمنی آتش نشانان از ساختمان ها خبر داد و گفت: بر اساس 
طرحی که به زودی مجلس ارائه خواهد شد، آتس نشانان به عنوان ضابط امکان 

بازدید ایمنی از ساختمان ها و پلمب ساختمان های نا ایمن را خواهند داشت.
قدرت الــه محمدی در گفت وگو با ایســنا، درباره مقــررات تائیدیه ایمنی 
ســاختمان ها  گفت: سازمان آتش نشانی، موظف است تمام ساختمان های شهر 
را از نظر ایمنی مورد بازدید و بررســی قرار دهد. در واقع هر ســاختمان جدید 
برای دریافت پایان کار و ســند باید از آتش نشانی، تائیدیه ایمنی دریافت کند. 
همچنین ساختمان های قدیمی و به خصوص ساختمان های عمومی و پرجمعیت 

نیز توسط تیم های ویژه مورد بررسی و بازدید حضوری قرار می گیرند.

هشدار

شهری

آتشنشانی

از »گشت ارشاد« تا »طرح نور«
فقط دو نوروز فاصله افتاد

بعد از تعطیــلات نوروز پلیس اطلاعیه داد که با طرح 
»نور« تــلاش دارد با بدحجابی مقابلــه کند، طرحی که 
رسانه ها کارشناسان مختلف اعتقاد دارند بازگشت همان 

گشت ارشاد است.
طرح »نور« توســط نیروی انتظامــی در خیابان های 
شهر اجرا می شود، شاید بعد از ماجراهای شهریور ۱۴۰۱ 
خیلی ها گمان می کردند حضور گشت ارشاد در خیابان ها 
منتفی شده است، اما فقط باید دو نوروز می گذشت تا یک 
بــار دیگر طرحی برای حجاب پا به خیابان ها بگذارد و در 

میادین اصلی مستقر شود.
هنوز تعطیلات نوروز ســال ۱۴۰۳ تمام نشده بود که 
پلیس اعلام کرد از شنبه ۲۵ فروردین طرحی به نام »نور« 
برای مقابله با بدحجابی اجرا می کند. فرماندهی انتظامی 
جمهوری اســلامی ایــران )فراجا( در اولیــن اطلاعیه از 
سلســله اطلاعیه های چهارگانه خود نوشت: »فرماندهی 
انتظامی ضمنِ دعوتِ همگان به رعایت هنجارهای دینی 
و اخلاقی با هرگونه اعَمالِ ناهنجار و ضدِ ارزش هایِ جامعه 
که توســطِ افرادی معدود و هنجارگریز صورت می گیرد 
برابر قانــون با جدیت برخورد خواهد کــرد. از این افراد 
انتظار می رود ضمن رعایت هنجارهای ایرانی- اسلامی از 
جمله عفاف و حجاب از هر نوع رفتاری که مطلوب جامعه 

نیست بپرهیزند.«
چند روز بعد از اجرای طرح »نور« آهســته آهســته 
فیلم هایــی از مواجهــه پلیس با برخی زنــان در فضای 
مجازی منتشر شــد، تصاویری که نشان از تنش داشت، 
امــا اطلاعیه ســوم پلیس نشــان داد کــه او از عملکرد 
خودش رضایت دارد، آن ها در بخشی از متن این اطلاعیه 
نوشتند: »گزارش های میدانی و بررسی های دقیق با ابزار 
هوشــمند نشان داده است که وضعیت عفاف و حجاب در 
سطح کشور نسبت به قبل از اجرای طرح مطلوب تر بوده 
و این شــرایط در روزها و هفته هایِ آینــده روندِ بهتر و 

مناسب تری خواهد یافت.«
همچنین در بخشــی دیگــری از اطلاعیه ســوم به 
اشتباهات احتمالی پلیس اشاره شد: »ناگفته پیداست که 
پلیس عاری از خطا و اشــتباه نبــوده و با هرگونه رفتار و 

کُنش اشتباه احتمالی ماموران نیز برخورد خواهد شد.«
بعــد از آن که فراجا در اطلاعیه ســوم خود نوشــت: 

»پلیس عاری از خطا و اشتباه نیست.« 
عضو دفتر حفظ و نشــر آثار رهبر انقــلاب خبر داد: 
»برخــی مســئولان به دلیل کارهای بی قاعــده در حوزهٔ 

حجاب تذکر دریافت کرده اند.«
ســیدمهدی فضائلی، در شبکه اجتماعی ایکس ضمن 
بازنشــر بخشــی از بیانات رهبری درباره حجاب نوشت: 
»رهبر انقلاب: کشــف حجاب، هم حرام شرعی است هم 
حرام سیاســی است... منتها... دشــمن با نقشه و برنامه 
وارداین کار شده، ما هم باید با برنامه و نقشه وارد بشویم. 
کارهای بی قاعده و بــدون برنامه نباید انجام بگیرد/ پی 
نوشت: به تازگی برخی مسئولان به دلیل کارهای بی قاعده 

در حوزهٔ حجاب تذکر دریافت کرده اند.« 
با این وجود برخی انتقادها به سمت عضو دفتر حفظ و 
نشر آثار رهبر انقلاب سرازیر شد، حسین شریعتمداری در 
یادداشتی در روزنامه کیهان نوشت: »این پرسش از برادر 
عزیزمان آقای فضائلی در میان اســت که جناب ایشان از 
کدام جایگاه می فرمایند: » بتازگی برخی مسئولان به دلیل 

کارهای بی قاعده تذکر دریافت کرده اند«؟!
 چــرا که با توجه به عضویت ایشــان در دفتر حفظ و 
نشر آثار رهبر انقلاب، این تذکر به حضرت آقا نسبت داده 

می شود و شده است؟!
برادر فضائلی عزیز! بیت رهبر معظم انقلاب » سخنگو« 
ندارد و چنانچه تذکری ضرورت داشــته باشد، مستقیماً 
و با ذکر مأخذ از ســوی دفتر معظم له )آقایان گلپایگانی 
و حجازی ( به اطلاع مخاطبان آن، اعم از مســئولان و یا 

مردم می رسد. 
توضیــح آن که بیت معظم له حتی از به کارگیری واژه 
» یک مقام آگاه « نیز به شدت پرهیز می کند! از این روی، 
نظری که جنابعالی به حضرت آقا نسبت داده اید، خارج از 
روال یاد شــده و از جانب شما، دور از انتظار بوده است.« 
اما سردار جعفری، مســئول قرارگاه فرهنگی و اجتماعی 
بقیه الله ســپاه تذکر رهبری را تاییــد کرد و گفت؛»یک 
اشــتباهی از جانب عوامل اجرایی طرح نور صورت گرفته 
و از جانــب آقای فضائلی گفته می شــود که حضرت آقا 
تذکری داده اند و این امر طبیعی است زیرا یا گزارشات به 
محضر رهبر انقلاب می رسد و یا ایشان در فضای مجازی 

رؤیت می کنند.«
با همه این مســائل طرح »نــور« همچنان ادامه دارد 
و برخی زنان توســط پلیس بازداشت می شوند، اما مقام 
قضائی اعلام کرد برای این گروه از زنان پرونده ای تشکیل 

نمی شود. 
دادســتان  حجت الاســلام محمدکاظم موحدی آزاد، 
کل کشــور با بیان اینکه ما بنا نداریم برای نوامیس این 
مملکت پرونده قضائی درست کنیم و بعد از تذکر و تعهد 
و اصلاح پوشش فرد به منزل برمی گردد گفت: اکثر بانوان 
بعد از تذکر نســبت به اصلاح وضعیت پوشش خود اقدام 

می کنند.
همچنین پلیس در بخشــی از اطلاعیه چهارم خود در 
این باره نوشــت: »پلیس در هیچ حالتی به دنبال پرونده 
ســازی برای موضوعات هنجاری و ارزشــی نیست و به 
شــهروندانِ عزیز این نوید را می دهیم که در نهایت طرح 

نور به سمت هوشمندسازی پیش خواهد رفت.«
همچنین ســردار احمدرضــا رادان، فرمانــده فراجا 
اعلام کرد: »بــا حمایت های مجلس، دولت و قوه قضائیه 
و همراهــی مردم اجرای طــرح نور را با قــوت، دقت و 

هوشمندی ادامه خواهیم داد.«
در واکنشــی دیگــر حجــت الاســلام والمســلمین 
محمدجعفــر منتظری رئیس دیوان عالی کشــور گفت: 
»مساله حجاب در نظام جمهوری اسلامی ایران، تنها یک 
امر عقیدتی و دینی نیســت و یک امر قانونی است، تمام 
شهروندان چه معتقد به مبانی دینی باشند و چه نباشند 

باید به قانون عمل کنند.«
مسعود پزشــکیان، منتخب تبریز در مجلس دوازدهم 
در خصوص اجرای طرح عفــاف و حجاب گفت: »اگر ما 
اطلاع رسانی، هدایت و توجیه  کنیم، فرد می پذیرد راهی 
که می رود اشتباه است، اما زمانی که به زور می گوییم باید 
این کار را انجــام دهی، این غیر از عناد و ایجاد عقده در 

دل فرد کار دیگری نمی کند.
من به آقایان پیشــنهاد می کنم بررسی کنند و قبل و 
بعد مداخله را ببیند؛ اگر وضع حجاب بهتر شــده اســت 
ادامــه دهند، اما اگر بدتر شــد، این یعنی مردم را بدبین 

کرده اند و باید راه خود را تغییر دهند.« 
 عباس عبدی، فعال سیاســی اصلاح طلب با اشــاره 
بــه هزینه های مادی، روانی، اجتماعی و سیاســی بالای، 
مواجهه با مســاله پوشــش زنان گفت: »تا حالا چند بار 
دست در این حفره کرده و گزیده شده اند و همچنان هم 
در حال تکرار آن هستند. توجه ندارند که نتایج منفی این 

سیاست ها بسیار زیان بار است.«

گزارش
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کشــوری  ســتاد  دبیرخانه  رئیس 
کنتــرل دخانیات وزارت بهداشــت با 
الکترونیک جزء  اینکه سیگارهای  بیان 
اظهار  می آیند،  به حساب  قاچاق  موارد 
در  فعالیت  اجازه  برای  تقاضاهایی  کرد: 
زمینه عرضه و رســمیت بخشیدن به 
این ســیگارها صورت گرفته اما وزارت 
بهداشت زیر بار صدور مجوز برای تولید، 

فروش و عرضه این سیگارها نمی رود.
بهزاد ولــی زاده با بیان اینکــه در ارتباط 
با مضــرات مصرف ســیگارهای الکترونیک 
اطلاع رســانی کرده ایم، اظهار کــرد: درباره 
مضرات سیگارهای الکترونیک در رسانه های 
مختلف اطلاع رســانی کرده ایم. ســیگارهای 
الکترونیــک جزو کالاهای قاچاق محســوب 
می شوند و تمام این ســیگارها از مسیرهای 

غیررسمی وارد کشور می شوند.
وی با بیان اینکه جلسه ای با ستاد مرکزی 
مبــارزه با قاچــاق کالا و ارز برگزار کرده ایم، 
افزود: موضوع خطرات سیگارهای الکترونیک، 
قوانیــن ممنوعیــت فــروش و وجــود این 
محصولات در بازار غیررســمی کشور در این 
جلسه مطرح شد و مقرر گردید ستاد برنامه 
ریزی لازم را برای برخورد با این کالای قاچاق 
با همــکاری ارگان های ذیربــط انجام دهد.  
ولــی زاده درباره برخورد بــا متخلفان عرضه 
دبیرخانه  نوپدید گفــت:  محصولات دخانی 
ســتاد کشــوری کنترل دخانیات از طریق 
مرکز ســلامت محیط و کار وزارت بهداشت، 
به منظــور نظارت و بازرســی اماکن فروش 
دخانیات و برخورد با متخلفانی که سیگارهای 
الکترونیک را عرضه می کنند، بخشنامه های 
لازم را به دانشــگاه های علوم پزشکی سراسر 

کشور ابلاغ کرده است.
مبارزه با سیگارهای الکترونیک

در دستور کار ۲ وزارتخانه
رئیس دبیرخانه ســتاد کشــوری کنترل 

دخانیات وزارت بهداشت ادامه داد: سیگارهای 
الکترونیــک جــزو موارد قاچاق به حســاب 
می آیند و به همین دلیل می توان از ظرفیت 
قانونی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز استفاده 
کرد. موضوع مبارزه با سیگارهای الکترونیک 
در دستور کار دو وزارتخانه »بهداشت، درمان 
و آمــوزش پزشــکی« و »صنعــت، معدن و 

تجارت« قرار گرفته است.
وی درباره برخی از تقاضاها برای رسمیت 
به  الکترونیک  بخشیدن عرضه ســیگارهای 
صورت قانونی گفت: اگرچه تلاش ها و اقداماتی 
برای مبارزه با سیگارهای الکترونیک صورت 
گرفته اما تقاضاهایــی برای اجازه فعالیت در 
زمینه تولید، عرضه و رسمیت بخشیدن این 
ســیگارها انجام می شود. وزارت بهداشت زیر 
بار صدور مجوز بــرای تولید، فروش و عرضه 

ســیگارهای الکترونیــک نمــی رود؛ چرا که 
مضرات این سیگارها شناخته شده است.

ولی زاده گفت: وزارت بهداشــت نســبت 
سمی بودن و سرطان زا بودن مواد سیگارهای 
الکترونیک گــزارش داده اســت؛ همچنین 
مــواردی در ارتباط بــا انفجــار در صورت 

مصرف کننده ها گزارش شده است.
افرادی که با وجود تمام اطلاع رســانی ها 
صورت گرفته و هشدارهای داده شده، نسبت 
به مصرف این سیگارها اقدام می کنند، با اراده 
خــود از مواجهه با خطــرات این محصولات 

آسیب رسان استقبال می کنند.
اعتیاد جوانان؛ هدف صنایع دخانی

رئیس دبیرخانه ســتاد کشــوری کنترل 
دخانیات وزارت بهداشــت با بیان اینکه این 
یک باور غلط است که سیگارهای الکترونیک 

دارای آسیب کمتری هستند، افزود: نگاه مردم 
باید نســبت به محصولاتی که آسیب رسان 
ســلامت هســتند تغییر کند و در ارتباط با 

مصرف این کالاها باید تجدید نظر کنند. 
هدف صنایــع دخانی از تولیــد و ترویج 
این محصولات به اعتیاد کشــاندن نوجوانان 
و جوانان بــه نیکوتین و حفظ بازار ســمی 
و مرگبار خود اســت. ایــن صنایع باید بهای 

اقدامات خود را بپردازند.  
گزارش تخلف فروش سیگارهای 

الکترونیک به ۱۹۰
وی با بیان اینکه ســیگارهای الکتروینک 
جزو موارد قاچاق هســتند، ادامه داد: مردم 
از طریــق ســامانه ۱۹۰ می تواننــد هرگونه 
 تخلف درباره فروش ســیگارهای الکترونیک 

را گزارش کنند.

رئیــس ســازمان آموزش وپرورش 
اســتثنایی با بیان اینکه جذب معلم در 
مدارس خاص اوتیسم از بین دانشجویان 
دانشگاه  اســتثنایی  کودکان  رشــته 
فرهنگیان انجام می شــود گفت: بخش 
دیگر نیز از طریق آزمون اســتخدامی 
و از میان فارغ التحصیلان رشــته های 
روانشناسی با گرایش کودکان استثنایی 

جذب می شوند.
حجت الله الماســی با بیان اینکه مدارس 
خاص اوتیســم جز گروه مــدارس آموزش و 
پرورش استثنایی هســتند گفت: گروه های 
مختلف در سازمان استثنایی شامل کم توان 

ذهنی، ناشنوا، نابینا، معلول جسمی حرکتی 
هستند که اوتیسم جز یکی از این گروه هاست.
وی با بیان اینکه در مدارس اوتیسم اختصاصا 
دانش آمــوزان بــا اختلالات طیف اوتیســم 
تحصیل می کنند افــزود: پایه های تحصیلی 
آنها از پیش دبســتانی تا متوسطه دوم و کار 
و دانش ویژه اســت؛ الگوی آموزشی در این 
مدارس از پیش دبستانی تا پایان دوره ابتدایی 
عموما آموزش انفرادی که در دنیا رایج است 
صورت می گیرد و کمتر کار گروهی و فعالیت 

گروهی انجام می شود.
بــه گــزارش ایســنا، رئیــس ســازمان 
آموزش وپــرورش اســتثنایی حداکثر تراکم 

کلاس در مدارس اوتیســم را پنج نفر عنوان 
کرد و ادامه داد: در متوسطه اول و یا به عبارتی 
پیش حرفه ای و کار و دانش خاص با توجه به 
ویژگی های هر کدام از گروه های دانش آموزان 
با نیازهای ویژه در طیف اوتیسم، در گروه های 

کوچک آموزش های کلاسی ارائه می شود.
الماسی تفاوت این مدارس با مدارس عادی 
را اینگونه توضیح داد: در این مدارس ســعی 
می کنیم متناســب با نیاز دانش آموزان طیف 
اوتیســم که عموما به عدم ارتباط و تعامل با 
محیط و عدم توجه دچار هســتند، مناسب 
ســازی  لازم انجام شــود به عنوان مثال نور 
در چنین مدارســی باید خاص باشــد.وی با 

بیان اینکه طیف اوتیسم در سه سطح خیلی 
شدید، شدید و خفیف تعریف می شود گفت: 
میزان آموزش ها با توجه به شــدت معلولیت 
انجام می شود. در آموزش با نیازهای ویژه در 
طیف اوتیســم بیشتر تمرکز بر ارائه محتوای 
دیداری و تصاویر اســت و کمتر متن و سایر 
رسانه های دیگر اهمیت دارند.رئیس سازمان 
آموزش وپرورش استثنایی تعداد دانش آموزان 
با اختلالات اوتیســم در کشور که در مدارس 
اســتثنایی تحصیل می کنند را حدود ۳۵۰۰ 
نفر عنوان کرد و افزود: حدود ۳۵۰ نفر طیف 
اوتیســم با شــدت کم یا خفیف در مدارس 

عادی مشغول به تحصیل هستند.

حسینمردی:  رضا   - اجتماعی  گروه 
کنگره علمی سالیانه  پنجمین  و  چهل 
جامعه جراحان ایران همزمان با چهلمین 
ایران  جراحان  جامعه  تاسیس  سالگرد 
۱۷ تا ۲۱ اردیبهشــت ۱۴۰۳ در مرکز 
همایشهای رازی دانشگاه علوم پزشکی 

ایران برگزار خواهد شد. 
دکتر ایرج فاضل رئیس جامعه جراحان 
ایران با بیان اینکه طی چند دهه اخیر )بجز 
دوران کرونا(، بطور مرتب هر ســال کنگره 
علمی بزرگی برای همه جراحان کشور برگزار 
شده است، گفت: یکی از دلایل مهم تشکیل 
و تاســیس جامعه جراحان ایــران برعهده 
گرفتن آمــوزش جراحانی اســت که فارغ 
التحصیل شــده و مشغول فعالیت در مراکز 
درمانی هستند. وی افزود: دانش طب بطور 
پیوسته در حال پیشرفت و تغییرات جدید 
است و جراحان در مملکت باید مطابق علم 
روز دنیــا آموزش ببینند. دکتر فاضل گفت: 
این وظیفه بزرگ و مهم  که از حدود چهل 

ســال قبل بر عهده جامعــه جراحان بوده، 
بواسطه کنگره سالیانه و همایش های میان 
دوره ای متنــوع در زمانهای مختلف مورد 
توجه ویژه قرار گرفته اســت؛ بدین ترتیب 
طب کشــور مطابق تحولات جدید و به روز 
دنیا پیشــرفت کرده و رو بــه جلو حرکت 
میکند؛ این وظیفه بی نهایت مهم  بر عهده 
انجمن های علمی در تخصص های جراحی و 

تخصص های طب داخلی قرار دارد. 
رئیــس جامعــه جراحان ایــران گفت: 
کنگره های ســالیانه معمــولا در نیمه دوم 
اردیبهشــت ماه اجرا شده و بی نهایت مورد 
استقبال جراحان  در رشته های مختلف قرار 
گرفته است؛ امسال نیز این کنگره به وظایف 
خود عمل کرده و با مشارکت شانزده رشته 
تخصصی جراحی، پرســتاری و رشته های 
وابســته مطابق برنامه هــای متنوع علمی 
طی پنــج روز از هفدهم تا بیســت و یکم 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ در سالنهای مختلف 

مرکز همایشهای رازی برگزار خواهد شد.

دکتــر ایــرج فاضل در پاســخ بــه این 
پرسش که چگونه در شــرایط کنونی باید 
سیاســتگذاری شــود تا در آینده با کمبود 
نیروهــای متخصص مواجه نشــویم، گفت: 
تمایلی به منفی صحبــت کردن ندارم ولی 
من اصلا از وضع موجــود و بخصوص برای 
آینده خوش بین نیستم! متاسفانه شرایطی 
بوجود آمده که مشــوق ها برای  گرایش به 
رشــته های پزشــکی به تدریج رنگ باخته 
در شــرایطی که رشته پزشکی از رشته های 
برتر مورد انتخاب در کنکور بود. متاســفانه 
الان برعکس این موضوع رخ داده و با کمال 
تاســف باید نگران دو دهه آینده پزشــکی 
مملکت بود و نگران آنچه بر ســر پزشــکی 

مملکت خواهد آمد! 
رئیس جامعه جراحــان ایران، افزود: اگر 
بــرای جلوگیری از این رخــداد ناگوار فکر 
واقدامی نکنیم، متاســفانه در آینده نزدیک 
مثل اوایل انقلاب شاید مجبور به استخدام 

پزشک از کشورهای دیگر باشیم. 
دکتر فاضل در آســتانه برگزاری چهل و 
پنجمین کنگره جامعه جراحان ایران گفت: 
الان در برخی رشته های مهم و حیاتی مثل 
جراحی عروق، جراحی کودکان، حتی یک 
داوطلــب برای تحصیل نداریــم! انگیزه ای 
نیز بــرای ورود به رشــته های پر زحمت و 
طولانی مدت وجــود ندارد ولی برعکس در 
رشته هایی مانند جراحی پلاستیک  و امثال 
آن داوطلبان فراوانی وجود دارد؛ این شرایط 
را »ما« بوجود آوردیم  و متاســفانه گرفتار 

عواقب آن خواهیم شد.
وی  افزود: باید بــرای افرادی که بخش 
عمــده ای از عمر خود را صرف تحصیل یک 
دوره تخصصــی دشــوار و طولانی میکنند، 

انگیزه های قــوی ایجاد کرد؛ وقتی وضعیت 
معیشــتی و زندگی نســل فعلی پزشکان 
مطلوب باشــد این یک انگیــزه خوب و اثر 
گذار برای جذب  و ماندگاری پزشکان جوان 
خواهد بــود. باید سیاســتگذاری ها طوری 
برنامــه ریزی شــود تا جامعــه از این بابت 

صدمه نبیند. 
دکتر فاضل با اشــاره بــه اینکه جامعه 
جراحــان ایران طی چهل ســال گذشــته 
شــخصیتهای متعددی همراه خود داشته 
ولی متاسفانه برخی از این عزیزان اکنون در 
میان ما نیســتند، افزود: این بدان معناست 
که پیوسته از طرف بهترین جراحان کشور 
حمایت میشــده و نســل بزرگی از بهترین 
جراحان کشور را همراه داشته است و اکنون 
نیز بهره مند از حضور و همراهی بسیاری از 
این بزرگواران اســت؛ درود بر همه پزشکان 

بی مانند و تکرار نشدنی کشور. 
رئیس ســابق فرهنگستان علوم پزشکی 
ایران، گفت: بســیاری از ایــن عزیزان را در 
فرهنگستان علوم پزشــکی از بدو تاسیس 
به عنوان عضو پیوسته به همکاری گرفتیم 
و این عزیــزان در اداره جامعه جراحان نیز 
همراه ما بودند.  رئیس کل ســابق سازمان 
نظام پزشکی کشور نا امنی شغلی و نا امنی 
اقتصادی را »ســم مهلک« برای پزشــکی 
کشــور دانســت و تاکید کرد: اگر شــرایط 
مســاعد و مطلوب باشــد، جایگاه پزشکی 

کشور مجدد اوج خواهد گرفت. 
وی گفت: انجمن هــای مختلف جراحی  
کشــور و شاخه های اســتانی سالهاست که 
تشــکیل شــده و هر انجمن نماینده ای در 
هیات مدیره جامعه جراحان دارد و امور نیز 

بخوبی اداره می شود.

وزارت بهداشت هشدار داد

مقاومت مقابل سیگارهای الکترونیک

جذب معلم در مدارس اوتیسم از طریق دانشگاه فرهنگیان و آزمون استخدامی

رئیس جامعه جراحان ایران عنوان کرد

دردسر ناامنی شغلی و ناامنی اقتصادی برای پزشکی کشور

رشد ۵۰ درصدی گردشگری در بخش کن افزایش نسبی دما در غالب مناطق در هفته جاری
بخشدار کن از حضور ۸ هزار گردشگر در جشنواره گیلاس خبر داد و گفت: 
رشد ۵۰درصدی گردشگر را در ســومین جشنواره گیلاس روستاهای سنگان 

چهارگانه شاهد بودیم.
ســومین جشنواره گیلاس در حریم روســتاهای چهارگانه سنگان بخش کن واقع در 
منطقه ۲۲ تهران برگزار شــد.مرتضی محمدنژاد بخشدار کن با اشاره به سومین همایش 
بزرگ جشنواره گیلاس اظهار داشت: با حضور تقریبی هشت هزار شهروند پایتخت می توان 
گفت با حضور این تعداد گردشگر در جشنواره یک روزه شاهد رشد ۵۰درصدی در توسعه 
برنامه های اجتماعی و فرهنکی مخصوصا در حوزه گردشگری در حریم روستاهای شمال، 
غربی ترین نقطه پایتخت نسبت سال گذشــته خواهیم بود به گزارش ایسنا و بنابر اعلام 
سایت شهر؛.وی در ادامه به برگزاری ۳ جشنواره دیگر در سال جاری با توجه به ظرفیت های 
روستاهای بخش که با مشارکت مدیریت شهری منطقه ۲۲ و سازمان گردشگری شهرداری 
تهران در چهار فصل ســال برگزار خواهد شد، گفت: این جشنواره ها با اهدافی چون رشد 
گردشگری، معرفی روستاهای بخش کن و محصولات و ظرفیت کوهستانی، تولیدات متنوع 
روستایی، افزایش مشارکت مردمی در رشد سبک زندگی سالم، تحکیم خانواده، حفاظت 
از محیط زیســت و بازیافت، حفظ منابع طبیعی، افزایش نشاط اجتماعی و رونق ورزش 

همگانی در طول سال برگزار می شود.

رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوای سازمان 
هواشناسی ضمن تشریح وضعیت آب و هوای کشور طی روزهای پیش رو، گفت: 
سه شنبه جاری سامانه بارشی از سمت غرب وارد کشور شده و در مناطق غربی 

کشور بارش خواهیم داشت.
صادق ضیاییان گفت: امروز در برخی نقاط خراســان رضــوی و جنوبی، یزد، کرمان، 
فارس، چهارمحال و بختیاری و کهگیلویه و بویراحمد، شرق خوزستان، یکشنبه در جنوب 
کرمان و دوشنبه در ارتفاعات مرکزی البرز و ارتفاعات مرکزی زاگرس در برخی از ساعات 
رگبار و رعد و برق، وزش باد شــدید موقت، گاهی گرد و خاک و در نقاط مستعد، تگرگ 
پیش بینی می شود.وی افزود: سه شنبه جاری سامانه بارشی از سمت غرب وارد کشور شده 
و در مناطق غربی کشور بارش خواهیم داشت.رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوای ســازمان هواشناسی گفت: در سه روز آینده در شمال شرق، شرق 
و جنوب شــرق کشور در برخی ســاعات وزش باد شدید و گاهی گرد و خاک پیش بینی 
می شود. همچنین تا اواسط هفته آینده روند افزایش نسبی دما در غالب مناطق کشور پیش 
بینی می شود.به گزارش ایسنا، وی درباره وضعیت جوی تهران طی دو روز آینده نیز گفت: 
آســمان تهران امروز) ۸ اردیبهشت( صاف و وزش باد با حداقل دمای ۱۶ و حداکثر دمای 

۲۵ درجه سانتیگراد پیش بینی می شود.

فاصله زیاد تهران تا مناسب سازی شهر برای معلولان

مناسب سازی معابر شهری برای معلولان، مطالبه همیشگی این قشر بوده که 
متاسفانه این موضوع در برخی پروژه های شهری رعایت نمی شود و باعث ایجاد 

مشکلاتی برای معلولان شده است.
یکی از مشکلات فعلی معلولان، مناسب سازی مسیر تردد آنها و بهره گیری 
از وســایل حمل و نقل عمومی اســت و این درحالی اســت که در اجرای هر 
پروژه ای، شهرداری باید مناسب سازی شهری برای معلولان را مدنظر قرار دهد، 
زیرا حق قانونی و شهروندی آن ها است.این موضوع نه تنها قشر معلول جسمی، 
حرکتــی که ۱۰ درصد از جمعیت هر کشــوری را در بــر می گیرد بلکه حتی 
برای افراد عادی نیز امری مهم است، اما متاسفانه رعایت این موضوع در برخی 

پروژه های شهری دیده نمی شود.
به همین علت است که یکی از گلایه های همیشگی معلولان موضوع مناسب 
ســازی شهری است، زیرا زیســت و رفت و آمد در شهر را برای آن ها با مشکل 
مواجه می کند.رئیس سازمان بهزیستی کشور آذرماه سال گذشته از شهرداری 
تهران خواست به موضوع مناسب سازی ساختمان ها برای معلولان ورود کند و 
گفته بود در دنیا پارک هایی برای معلولان ایجاد شــده، اما متأسفانه در تهران 
شاهد احداث چنین پارک هایی نیستیم و تقاضا داریم این ظرفیت در پایتخت 
ایجاد شود. سوده نجفی عضو هیئت رئیسه شورای شهر تهران هم در خصوص 
مناسب سازی تهران برای معلولان گفته بود با توجه به وجود حدود ۹۰۰ هزار 
تن معلول در شهر تهران باید ۱۲ هزار کیلومتر پیاده رو مناسب سازی شود، اما 
بر اســاس گزارشی که از ستاد مناسب سازی فضا های شهری دریافت کرده ام، 
تنها ۳/۲ درصد از معابر شهر تهران یعنی ۲۲۸ کیلومتر معبر اصلی و فرعی برای 

معلولین مناسب سازی شده است.
اهمیت این موضوع و پیام های متعدد معلولان عزیز باعث شــد این موضوع 
را از مدیر کل ســلامت شهرداری تهران پیگیری کنیم.حمید صاحب مدیر کل 
سلامت شــهرداری تهران در گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان گفت: از جمله 
خدماتی که شــهرداری ارائه می کند مناسب ســازی معابر شهر برای معلولان 
است، اما مناســب سازی را نباید به مســائل کالبدی محدود کنیم و خدمات 
فرهنگی، اجتماعی هم موظف هستیم برای معلولان عزیز مناسب سازی کنیم. 
وی اظهار کرد: در حال انجام مناسب سازی خدمات فرهنگی و اجتماعی برای 
معلولان هستیم و برای مناسب سازی معابر هم برنامه منظم دارد که در معاونت 
شهرسازی شهرداری تهران پیگیری می شود و همه مناطق شهرداری بر اساس 
برنامه مشــخص شــده مناسب ســازی معابر را انجام دهند. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران جوان، صاحب با بیان اینکه تا مناسب سازی کامل شهر برای معلولان 
فاصله داریم گفت: ابتدای راه مناسب سازی هستیم و با همت مدیریت شهری 

در آینده شاهد اتفاقات خوب در این حوزه خواهیم بود.

معلولان


